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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 1.03.2022r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Budynku Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej przy ul. Hallera 

22 w Więcborku. 

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 16:20 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 13/14 radnych. 

Radna nieobecna usprawiedliwiona – Natasza Ksobiak 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka     - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka    - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork    - Alina Kruk 

4. Dyrektor Miejsko-Gminnej Biblioteki Publiczne 

w Więcborku      - Ludmiła Piekałkiewicz-Geruzel 

5. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku     - Tomasz Fifielski 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadziła Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Kultury, Sportu i Spraw Społecznych p. Beata Kopta. 

Na wstępie Przewodnicząca Komisji powitała wszystkich obecnych i przypomniała 

wcześniej przesłany radnym porządek obrad, który przewidywał: 

 

1. Plan pracy Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej, Punktów Filialnych  na 2022 r.- wizja lokalna 
w placówce. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2022. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie aktualizacji „Programu usuwania azbestu  

i wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork”. 

4. Sprawy różne. 

 

W dalszej części posiedzenia przystąpiono do realizacji tematyki spotkania. Przewodnicząca 

Komisji przekazała głos Dyrektor Placówki prosząc o przedstawienie zrealizowanych 

działań modernizacyjnych w obiekcie oraz planu pracy, który Jednostka zamierza zrealizować 

w bieżącym roku. 

Zeszłoroczny budżet Placówki zamknął się kwotą 692.365,00 zł, dotacja podmiotowa  

z budżetu Gminy Więcbork to kwota 578.300,00 zł. Środki pozyskane z Ministerstwa, to 

prawie 40.000,00 zł, środki z funduszy europejskich z realizowanego jeszcze w roku 

ubiegłym Projektu z 2020r: 60.000,00 zł, środki wypracowane w roku 2021: 5.400,00 zł  

i kwota ponad 8.000,00 zł od sponsorów. Środki wydatkowane zostały przede wszystkim na 

zakup książek (w roku 2021 udało się zakupić ich nieco więcej niż w latach poprzednich).  

Z reguły zakup oscylował w granicach tysiąca woluminów, natomiast w 2021r. zakupiono 
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1188, na kwotę ponad 27.000,00 zł, z czego 10.00,00 zł pozyskane zostało z narodowego 

Programu Rozwoju Czytelnictwa i ponad 16.000,00 pochodziło ze środków własnych tj.  

z dotacji. Jeżeli chodzi o prace modernizacyjne, to sala, w której odbywa się posiedzenie 

została zmodernizowana już w roku  2020. Nastąpiła gruntowna modernizacja, w ramach 

której zburzono posadzki i usunięto część zawilgoconych tynków. Wykonano ogrzewanie 

podłogowe, a dzięki Projektowi i pozyskanym środkom z Funduszu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich, Biblioteka wyposażona została w regały jezdne. W tej chwili na potrzeby 

posiedzenia Komisji, regały zostały zsunięte, natomiast na co dzień, kiedy Biblioteka pracuje, 

są one rozsunięte przy zachowaniu osiemdziesięciocentymetrowych odstępów 

umożliwiających swobodną pracę przy księgozbiorze. Poza tym to rozwiązanie ułatwia 

pozyskanie dodatkowej przestrzeni na organizację kameralnych wydarzeń kulturalnych 

organizowanych  w Bibliotece. W tym roku udało się już wymienić witryny okienne w dziale 

dorosłych, ponieważ stare były mocno zużyte, i przysłonić je nowymi roletami odbijającymi 

promienie słoneczne. Koszt wymiany okien, to kwota ponad 16.000,00 zł, rolety 2.500,00 zł. 

w ubiegły roku udało się też zakupić meble do pomieszczeń biurowych za kwotę 5.000,00 zł. 

Za środki z dotacji otrzymanej na Centrum Aktywności Lokalnej 62.400,00 zł. zakupiono: 

nowe stoły, krzesła, zabudowę kuchenną, sprzęt AGD, system wystawienniczy oraz inny 

drobny sprzęt wyposażenia. Na ten cel wydatkowano kwotę nieco wyższą niż dotacja, bo 

ponad 63.000,00 zł. Brakujące środki dołożono ze środków własnych. Ze środków własnych 

Biblioteka wyposażyła również nowo powstały w Centrum Aktywności Lokalnej oddział 

biblioteki dla dzieci, który funkcjonuje tam od dnia 3 stycznia 2021r. Na regały, książki, 

zabudowę pomieszczenia socjalnego, meble biurowe, wydano 41.000,00 zł. Ze środków 

pozyskanych od sponsorów w tym Burmistrza i Przewodniczącej RM udało się latem na 

więcborskiej Promenadzie postawić mebel miejski „Zaczytaną Ławeczkę”, gdzie można 

udostępniać sobie audiobooki za pomocą kodu QR sczytywanego telefonem. Poza tym  

w ubiegłym roku w bibliotece udało się zrealizować dwa Projekty związane  

z komputeryzacją: 

 „Kraszewski – komputery dla bibliotek” na ponad 29.000,00 zł – łącznie z wkładem 

własnym z Gminy Więcbork przeznaczono go na zakup 3 komputerów dla pracowników, 

3 drukarek atramentowych, 10 e-booków dla czytelników i projektor multimedialny 

(łącznie wydatkowano kwotę 35.000,00 zł), 

 Projekt „Sieć na Kulturę” – we współpracy z Fundacją Zrównoważonego Rozwoju udało 

się pozyskać 6 laptopów na kwotę 10.000,00 zł.  

Plan pracy MGBP w Więcborku na rok 2022 będzie realizowany podobnie, jak w latach 

poprzednich poprzez promowanie książek i spotkania z autorami, na ile oczywiście pozwoli 

sytuacja pandemiczna w kraju. W ramach promocji, w strukturach Placówki funkcjonuje 

Dyskusyjny Klub Książki dla dorosłych, podobny Klub funkcjonuje również dla dzieci.  

W oddziale dla dzieci w planach jest powrót do zajęć „Bibliosmyka”, tam też zamierza się 

reaktywować „Bibliogralnię”, która w ubiegłym roku z oczywistych względów nie była 

aktywna. Program działań przewiduje również: 

 organizację wystaw lokalnych twórców i wydarzeń z kalendarza, 

  lekcje biblioteczne, 

  koncerty promujące lokalną kulturę, 

  konkursy w tym „Narodowe Czytanie”, ogólnokrajowy „Mała Książka, Wielki 

człowiek”, 

  w planie jest również obchodzenie wydarzeń rocznicowych takich, jak: 180 rocznica 

urodzin poetki Marii Konopnickiej, 30 rocznicę śmierci Alpinistki Wandy Rutkiewicz, 

obchody „Roku Polskiego Romantyzmu”(dwie Gawędy oraz wystawa polskich twórców 

epoki Romantyzmu), 
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 cykl dyktand-konkursów dla dzieci i nie tylko, 

 Tydzień Głośnego Czytania, Tydzień Bibliotek, Narodowe Czytanie, Noc Bibliotek dla 

dzieci. 

Przewodnicząca Komisji otwierając dyskusję mówiła, że głównym założeniem umieszczenia 

Biblioteki w planie pracy Komisji było zobaczenie efektów poczynionych prac 

modernizacyjnych w Placówce Kultury. Temat Biblioteki jej działań i zamierzeń szczegółowo 

omówiony zostanie bodajże na sesji kwietniowej. Dzisiejsze spotkanie stanowi niejako wstęp 

tj. możliwość obejrzenia zmian i transformacji, jaką w ostatnim czasie przeszła Jednostka 

Kultury. Podobne spotkanie miało miejsce w ubiegłym miesiącu w Miejsko-Gminnym 

Ośrodku Kultury, a kolejne dotyczyć będzie inwestycji prowadzonej w Szkole Podstawowej 

Nr 1 w Więcborku.  

Radny Jan Antczak zapytał, jakie jeszcze remonty planuje Dyrektor w roku 2022. 

Dyrektor MGBP odpowiedziała, że dużo zostało już zrobione, ale tak na prawdę jeszcze 

dużo trzeba byłoby zrobić. Interwencji wymaga na pewno zewnętrzna część obiektu tj. tzw. 

podwórko, budynek wymaga też termomodernizacji. Budynek jest częściowo popękany, więc 

należałoby usunąć stare tynki i wykonać nowe. Drzwi wejściowe są również już bardzo 

zużyte i zostały zakupione nowe. Niestety, aby wprawić nowe drzwi należy wpierw 

wyrównać poziomy nawierzchni przed wejściem do Placówki i już po samym wejściu do 

placówki tak, aby zniwelować bariery architektoniczne utrudniające dostęp osobom 

niepełnosprawnym. Materiały na wykonanie zadania zostały zakupione. Nowo wprawione 

okna mają wykonaną jedynie obróbkę wstępną, więc trzeba będzie również dokończyć i te 

prace. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2022 przedstawiła 

Skarbnik Gminy Więcbork p. Alina Kruk. 

Zmiany dotyczyły: 

 

1. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.1.30.2022 z dnia 22 lutego 2022r. 

Niniejszym pismem Wojewoda ustalił plan dotacji (§2010) w rozdz. 75011 na kwotę 

252.500,00 zł (tj. zmniejszył dotychczasowy plan o kwotę 6.100,00 zł). W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4010 i §4260. 

2. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Krajowego Biura Wyborczego Delegatura w Bydgoszczy nr DBD-775-1/22 z dnia 17 lutego 

2022 r. zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 75109 o kwotę 6.570,00 zł  

z przeznaczeniem na organizację i przeprowadzenie wyborów uzupełniających do Rady 

Miejskiej w Więcborku w okręgu wyborczym nr 1, zarządzonych na dzień 3 kwietnia 2022r. 

W planie finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w § 3030, §4010, §4110, 

§4120, §4170, §4210, §4300 i §4410. 

3. Zmiany w planie dochodów budżetowych dokonano na podstawie pisma Ministra 

Finansów nr ST3.4750.1.2022 z dnia 16 lutego 2022 r. Niniejszym pismem Minister ustalił 

ostateczny plan subwencji oświatowej dla Gminy Więcbork na rok 2022, który wynosi 

11.549.835,00 zł (tj. zmniejszył o kwotę 95.663,00 zł). Po stronie wydatków zmniejszeniu 

uległy plany finansowe w rozdziale 80101 §4790 i w rozdziale 80103 §4790. 

4. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.1.30.2022 z dnia 22 lutego 2022r. 

Niniejszym pismem Wojewoda ustalił plan dotacji (§2030) w rozdz. 85219 na kwotę 
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232.700,00 zł (tj. zwiększył dotychczasowy plan o kwotę 31.200,00 zł). W planie 

finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4010. 

5. Zwiększa się plan finansowy dochodów (§2460) i wydatków (§4300) w rozdziale 90095  

w związku z realizacją w br. kolejnego etapu zadania polegającego na unieszkodliwianiu 

wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork. Zgodnie z podpisaną w dniu 

10.09.2021r. z WFOŚiGW w Toruniu umową nr DB 21069/OZ-az na realizację tego zadania 

na ten rok Gmina może przeznaczyć łączną kwotę 80.000,00 zł powiększoną  

o niewykorzystane środki z roku 2021 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały.  

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie aktualizacji „Programu usuwania azbestu i wyrobów 

zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork” omówił Kierownik Referatu UM  

w Więcborku p. Tomasz Fifielski 

 

Jest to kolejny rok, w którym Gmina Więcbork realizuje umowę z Wojewódzkim Funduszem 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu, w zakresie demontażu, utylizacji  

azbestu. W ubiegłym roku zostało zebrane ponad 100 ton tego odpadu niebezpiecznego.  

W związku z tym dokonano stosownej aktualizacji ewidencji, pomniejszając stan o ww. 

wymienione 100 ton i 50 nieruchomości. Umowa z Funduszem została podpisana na trzy lata 

i obejmuje rok ubiegły, bieżący i kolejny. Gmina ogłosiła nabór wniosków, w ramach których 

pojawiło się do zdjęcia 120 ton odpadu.  Pojawiły się też nieruchomości, które wcześniej nie 

zostały ujęte w inwentaryzacji, a wymagające interwencji po ostatnich huraganach. Żeby 

przystąpić do konkretnych działań, należało przygotować aktualizację Programu. W miesiącu 

marcu zostanie wystosowane zapytanie ofertowe i od kwietnia do końca listopada Gmina 

Więcbork będzie mogła realizować zadanie.  

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radna Beata Lida pytała, czy Program musi być przyjmowany corocznie. 

Kierownik Referatu UM odpowiedział, że nie musi, ale jeżeli pojawiają się nieruchomości, 

które wcześniej nie były ujęte w ewidencji musi zostać to wprowadzone. Przy tej okazji 

następuje tez korekta danych dotycząca ilości już zebranego odpadu.   
 

Radny Andrzej Wenda zauważył, że całkowite usunięcie azbestu i wyrobów zawierających 

azbest musi nastąpić do końca 2032 roku. Radny chciał wiedzieć, czy przy obecnym tempie 

realizacji zadania, uda się wywiązać z terminu.  

Kierownik Referatu UM mówił, że z doświadczenia wie, iż ilości podawane przez 

mieszkańców w rzeczywistości są dużo mniejsze. Nabór wniosków jest ciągły i realizowany 

na przestrzeni całego roku. Już po pierwszych odbiorach przez Firmę widać aktualizacje  

i zawsze limit pozostaje, a nawet jest w całości niewykorzystany, co przechodzi na kolejne 

lata. Nabór jest ciągły, jest lista rezerwowa do wykorzystania limitu. Jeżeli chodzi o datę 
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graniczną, czyli rok 2032, to uważa, że Gmina Więcbork może być spokojna, ponieważ 

realizuje 100% zgłoszonych wniosków. Jednakże czy ostatecznie uda się całkowicie pozbyć 

azbestu, do 2032r., czas pokaże. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

 

 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

W sprawach rożnych Przewodnicząca Komisji przedstawiła list rodziców obecnych klas III 

ze Szkoły Podstawowej w Sypniewie w sprawie planów połączenia oddziałów w klasie IV 

wyrażający ich sprzeciw wobec tego typu działań. Przewodnicząca zapytała, czy osoby 

kierujące pismo otrzymały już odpowiedź. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  

 

Burmistrz Więcborka odnosząc się do treści pisma i pytania Przewodniczącej Komisji 

powiedział, że odpowiedź zostanie przekazana następnego dnia i trafi zarówno do 

wnoszących, jak i osób, które otrzymały je do wiadomości. Nie ma na obecną chwilę 

informacji ile jest w danym oddziale klasy III osób, ale po połączeniu mowa jest o 28 

osobowym oddziale klasowym. Obecnie nie widzi przesłanek, aby te oddziały, które 

funkcjonują obecnie, jako dwa oddziały, w przyszłym roku szkolnym miały funkcjonować 

nadal, jako dwa odrębne. Wszystkie jednostki organ prowadzący stara się traktować podobnie 

i w przypadku szkół więcborskich, jeżeli jest możliwość połączenia oddziałów, to są one 

łączone. Stwierdził również, że sformułowania użyte w piśmie uważa, za dalece  

niesprawiedliwe. Autorzy skupili się tylko na jednym aspekcie funkcjonowania szkoły, 

natomiast szafowanie stwierdzeniami, że Gmina wszystko robi żeby oszczędzać kosztem 

dzieci jest całkowicie nieprzemyślane. Gdyby tak rzeczywiście było, to w tej szkole nie 

byłoby nowej sali gimnastycznej, stołówki, zagospodarowania wokół szkoły, nowych 

ogrodzeń i nie planowano budowy boiska wielofunkcyjnego. Patrząc na oświatę trzeba 

patrzeć szeroko i w pewnym kontekście, dlatego też za dalece krzywdzące uważa zarzuty 

kierowane w piśmie pod jego adresem, ale też i radnych, bo kwestie funkcjonowania oświaty, 

to pewne wspólne decyzje. Do 31 maja przygotowuje się arkusz organizacyjny i do tego czasu 

dyrektor musi podjąć jakieś kroki w przypadku, kiedy następują jakiekolwiek zmiany 

organizacyjne w placówce. Na dzień dzisiejszy wiadomo, że od września ubiegłego roku trzy 

osoby ubyły w tejże Placówce, a nie wiemy, co jeszcze wydarzy się do września br. Jeżeli ta 

liczebność nagle wzrośnie oczywiście nastąpi reakcja adekwatna do sytuacji. Na dziś nie 

widzi jednak zasadności, aby w klasie IV były to dwa odrębne oddziały. Wywołane w piśmie 

zmiany w szkolnictwie zaistniałe na przestrzeni ostatnich lat, to nie decyzje, które zapadły na 

poziomie samorządu tj. przykład gimnazjów i ich likwidacji. Sam jest rodzicem i rozumie 

rozterki, z jakimi oni się mierzą. Na kolejnych etapach edukacji pojawiają się różne zmiany: 

grup przedszkolnych, klas szkolnych, nauczycieli itp. i to jest pewien nieodłączny, naturalny 

proces. Prawda jest natomiast taka, że obawy rodziców są często nad wyrost, bo dzieci 

adaptują się szybko do nowych warunków. 

 

Przewodnicząca Komisji mówiła, że zastanawia ją ta przedwczesna panika rodziców, skoro 

dyrektorzy jeszcze nie mają utworzonych arkuszy organizacyjnych. Uważała, że jest to 

wprowadzanie przedwcześnie niepotrzebnego zamętu. Z tego, co wie klasa IV i V 
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funkcjonowały, jako oddziały połączone, więc jakoś do działa. Nie podobało się jej również 

stwierdzenie, że cyt.: „Wychowawcy klas III zgłaszają, że spadła u dzieci umiejętność 

płynnego czytania i czytania ze zrozumieniem. Znacznie obniżyła się też umiejętność 

liczenia” – koniec cytatu. Oznacza to, że wyniki w klasie III są bardzo słabe, a jak przejdą do 

IV, sytuacja się pogorszy. Jest to pewne zaprzeczenie, bo skoro coś już jest złe to się 

pogorszy? Zrozumiałym byłoby, gdyby wyniki były bardzo dobre, a uczniowie wybitni,  

wówczas można byłoby powołać się na to, że zmiana będzie miała negatywny wpływ. Nie 

może się też zgodzić z oskarżeniem, że dla organu prowadzącego nie są ważne dzieci, tylko 

oszczędności. Działania inwestycyjne poczynione i prowadzone obecnie w sypniewskiej 

Placówce, całkowicie przeczą takiemu przedstawianiu sprawy, bo z myślą, o kim i dla kogo 

są one realizowane.  

 

Radny Mateusz Łański oceniając sprawę z punktu widzenia nauczyciela mówił, że 

liczebność oddziału nie jest bez znaczenia dla dydaktyki - nauczania.  Klasa IV, to dzieci 

dziesięcioletnie, a priorytetem Ministerstwa Edukacji jest indywidualizacja pracy z uczniem 

słabym i z uczniem zdolnym, co jest sprawdzane przez kuratorium nauczyciel w klasie 28-

osobowej nie jest w stanie ogarnąć rozgadanych i rozemocjonowanych uczniów. Jest to 

niezwykle trudne. Z doświadczenia wie, że przynajmniej 15 minut to czas na usadzenie 

uczniów w ławkach i wypakowanie podręczników. Jak w pozostałym czasie podejść do 

każdego dziecka indywidualnie, kiedy dodatkowo, co drugi z uczniów ma jakieś orzeczenie, 

opinię lub inny problem. Przy klasie 28- osobowej nie ma szans na tendencję zwyżkową, 

jeżeli chodzi o poziom wiedzy. Według niego limit ilości uczniów powinien wynosić 20 

uczniów  

w oddziale. 

 

Przewodnicząca Komisji przyjęła, że oczywiście problem jest, ale wynika on z przepisów 

prawa, które określają wielkość oddziałów. Zatem, chcąc coś zmienić, należałoby zacząć od 

zmiany tych przepisów. W klasach I-III oddział może być do 25 osób, natomiast od  klasy IV 

nie ma określonych limitów. 

 

Przewodnicząca RM przypomniała, jak swego czasu rozgorzała dyskusja wywołana przez 

rodziców, kiedy po przejściu dzieci ze Szkoły Podstawowej Nr 2 w Szkole Podstawowej Nr 1 

utworzono klasę VII z 37 osobami. Argumenty rodziców były podobne, ale decyzji wówczas 

nie zmieniono, nikt nie ucierpiał i wszyscy szkołę skończyli. Radna chciała wiedzieć, czy 

wprowadzona zmiana w SP Sypniewo będzie miała odzwierciedlenie w radzie pedagogicznej 

i ewentualnych roszadach na tym poziomie. Jest to według niej kluczowe pytanie.  

 

Radna Dorota Wnuk powiedziała, że przysłuchując się dyskusji, od razu uderza 

współczesne podejście tj. jest nauczyciel, a naprzeciw niego są uczniowie i rodzice. 

Natomiast przekaz powinien być taki, że wszyscy pracują w jednej sprawie tzn. żeby tego 

ucznia czegoś nauczyć. Obecne czasy, to nie są te same czasy, kiedy do szkoły chodzi obecni 

na posiedzeniu radni, a każdy uczeń siedział i był wpatrzony w nauczyciela. Teraz, żeby 

uczeń był skupiony trzeba użyć wszystkich metod wychowawczych i tak mija połowa lekcji. 

Oczywiście można trzymać się przepisów i utworzyć nawet oddział klasowy, w którym 

znajdzie się sto osób.  Pytanie tylko, czy to będzie właściwe. 

 

Radna Beata Lida mówiła, że każdego nauczyciela i szkołę rozlicza kuratorium. Dyrektor 

Biura Obsługi Oświaty Samorządowej przedstawiając informację o wynikach egzaminów 

skrupulatnie wylicza, kto i jak wypadł. Po dwóch latach nauki zdalnej edukacja będzie leżała 

kompletnie i tego wszyscy powinni mieć świadomość. 
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Przewodnicząca RM stwierdziła, że tej sytuacji nie da się naprawić nawet, jeżeli będzie po 

pięć osób w klasie. Prawidłowość jest taka, ze ten, co nie chce się uczyć nadal nie będzie czuł 

takiej potrzeby, natomiast ten, kto tego chce, pomimo trudności w postaci zdalnego 

nauczania, będzie się uczył. W zdalnym nauczaniu rolę odgrywa nauczyciel, rodzic i dziecko 

nie konieczność zmiany systemu mniejszej liczebności klas.      

 

Radny Wenda powiedział, że jeżeli chcemy sami tworzyć standardy, to przede wszystkim 

samorząd musi mieć na to pieniądze. Pytanie skąd na to wziąć. Poza tym, nie jest przekonany, 

co do tezy, że w siedmioosobowym oddziale dzieci mają lepiej opanowaną tabliczkę 

mnożenia, niż w oddziale dwudziestoosobowym. Ta kwestia, to jego zdaniem indywidualne 

podejście każdego ucznia z osobna do tego, czy chce się uczyć i nauczyć, czy nie. 

 

Burmistrz Więcborka zauważył, że sytuacja pandemiczna i konieczność wprowadzenia 

nauki zdalnej, wpłynęła niekorzystnie nie tylko na uczniów z terenu gminy Więcbork, ale 

wywarła negatywne skutki na system edukacji w całej Polsce. Pytanie, czy w związku z tym 

należy zrobić reformę szkół i dzielić oddziały dwudziestoosobowe na dwa oddziały, bo była 

pandemia i trzeba nadrobić zaległości powstałe w jej wyniku? Jeżeli tak, to prosi żeby 

wskazać mu źródło finansowania takiego rozwiązania. Nie może się zgodzić, i nie zgodzi się 

ze stwierdzeniem, że Gmina Więcbork oszczędza na oświacie. Przy okazji uchwalania 

budżetu Gminy wielokrotnie było podnoszone, między innymi przez śp. radnego Władysława 

Rembelskiego, który był wieloletnim skarbnikiem, i pytał ile jeszcze Gmina Więcbork jest  

w stanie dołożyć do oświaty? Gmina stara się utrzymać te placówki, które są, stara się aby 

były one jak najlepiej wyposażone, stara się aby były one zadbane, a dzieci miały 

odpowiednie materiały do nauki. Łatwo jest powiedzieć, że samorząd widzi tylko 

oszczędności. Gdyby tak było, nikt nie interesowałby się tym, że gdzieś nie ma boiska, itp. 

Jeżeli chcemy tworzyć małe oddziały, to z drugiej strony nie zgłaszajmy, że jest potrzeba 

budowy boiska, remontu klas, położenia nowych podłóg itd. Nie da się mieć wszystkiego. Nie 

neguje problemów, które zgłaszają powyżej radni-nauczyciele, ale zjawisko, to nie dotyczy 

tylko Więcborka. Na wyniki w nauce składa się wiele czynników, nie tylko liczebność 

oddziałów. Jeżeli ustawodawca przewidział, że w klasach I-III mogą być oddziały 20-25 

osobowe, to nic się nie stanie, jeżeli w klasie IV będzie to oddział liczący 28 uczniów. 

Wysoce krzywdzące jest używanie argumentacji, że w gminnej oświacie nic się nie dzieje, że 

jest ona przez samorząd zapomniana, traktowana po macoszemu i umniejszanie wszystkiego 

tego, co do tej pory udało się zrobić i nadal robi tylko, dlatego, że pojawiły się informacje  

o zamiarze połączenia oddziału klasowego. Autorzy pisma mówiąc o oszczędzaniu na 

oświacie nie do końca zdają sobie sprawę o czym mówią. O oszczędzaniu w oświacie można 

byłoby mówić, grzyb ktoś się pojawił i na dzień dobry zlikwidował trzy szkoły i rozpoczął 

racjonalizację wydatków w oświacie. Trudno jest mu się pogodzić z zarzutami, jakie padają w 

piśmie rodziców, kiedy tyle środków gminnych inwestowanych jest w oświatę, a tym samym  

dedykowanych dzieciom z terenu gminy Więcbork. 

 

Radna Dorota Wnuk mówiła, że konkluzja jest taka, że to cały system oświaty jest zły. 

Pytanie, jaka jest ścieżka legislacyjna, żeby to zmienić. 

 

Każdy ma prawo interweniować, napisać do Ministra. Są związki zawodowe nauczycieli. 

Temat oświaty, to temat wielokrotnie poruszany na różnych forach i kiedy są jakiekolwiek 

rozmowy samorządowe ze stroną rządową, nie wnikamy w kwestie podstaw programowych, 

bo nie od tego jesteśmy, natomiast cały czas mówimy o systemie oświaty przez pryzmat jej 

organizacji i sposobu jej finansowania. Kiedy na spotkaniu Miast Polskich obecna była wtedy 

jeszcze Minister Oświaty jeden z samorządowców powiedział, oświata powinna być 

finansowana w taki nie inny sposób tj. samorządy gminne powinny zając się tylko 

utrzymaniem obiektów, to wówczas usłyszano, że samorządy powinny być wdzięczne, że  
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 oświata jest współfinansowana. Obecnie kurator odpowiedzialny jest za sferę edukacji 

wyników, itp., burmistrz za finanse, utrzymanie szkół. Samorządy oczekują, że ktoś w końcu 

powie, na co ma wystarczyć subwencja oświatowa i przy jakich założeniach. Chodzi o jasne 

wskazanie, że subwencja oświatowa jest liczona w określony sposób, że przy średnio 

liczącym oddziale 20 uczniów subwencja wystarcza, samorządy wiedzą, że jeżeli mają te 

oddziały mniejsze, to musimy się liczyć z koniecznością dopłaty. Jeżeli takie jak są wskazane, 

bądź większe, to subwencja się pokrywa. Chodzi o to, żeby pieniądze, które idą na oświatę 

szły nie za uczniem, bo to nie uczeń generuje koszty tylko oddział klasowy. Jeżeli mam np. 

stu uczniów i zrobię 10 oddziałów lub 5 oddziałów to mam różnice w kosztach, czy nie?,  

a pieniądze mam cały czas takie same. Radni muszą sobie odpowiedzieć na pytanie, 

zmniejszamy oddziały i dążymy żeby były one coraz mniejsze? Wówczas będziemy tylko 

administratorem gminy i możemy zapomnieć o jakichkolwiek inwestycjach. We wspólnym 

interesie wszystkich jest to, by budżet funkcjonował realnie. Nie neguje tego, że  

w mniejszych oddziałach pracuje się bardziej komfortowo, ale z drugiej strony ustawodawca 

przewidział, że na określonych przedmiotach możliwe jest dzielenie klas na grupy, jeżeli 

oddział jest liczniejszy – mówił Burmistrz Więcborka.  

 

Radna Lida wskazała, że Burmistrz powiedział, jak rzeczywiście sprawa wygląda, wszystko 

rozbija się o subwencję. Zasadniczym jest to, żeby środki z subwencji były na oddział. W tej 

sprawie należałoby zwracać się do naszych posłów, którzy te sprawy powinni poruszać  

w swoich interpelacjach. 

 

Przewodnicząca Komisji powiedziała, że Dyrektor BOOS tak nie dawno przedstawiała dane 

dotyczące liczebności klas i dzieci w szkołach. Dane wskazują na zdecydowaną tendencję 

spadkową we wszystkich szkołach. Wcześniej w szkołach więcborskich były po trzy-cztery 

klasy dziś jest to jedna klasa, bądź dwie. Statystyki urodzeń są, jakie są, a to z kolei przekłada 

się na ilość oddziałów w szkołach. Pismo wpłynęło i zostało przedstawione, choć zgodnie  

z tym, co już wskazano powyżej, są to zbyt wczesne dywagacje na etapie, na którym jeszcze 

nie przygotowano arkuszy organizacyjnych na kolejny rok szkolny. 

 

Radny Antczak poprosił Burmistrza o przekazanie informacji dotyczących organizacji 

pomocy dla uchodźców z Ukrainy na terenie gminy Więcbork.  

 

Burmistrz Więcborka przekazał, że zadania obecnie postawione gminom do realizacji, to  

w głównej mierze: koordynacja organizowanych zbiórek darów dla uchodźców, 

podejmowanie działań w celu przygotowania miejsc w celu możliwego zakwaterowania 

cudzoziemców przybywających z Ukrainy, gromadzenie ofert prywatnych miejsc 

kwaterunkowych, zbieranie informacji o przybywających uchodźcach, którzy przybywają 

poza koordynacją służb rządowych. Na dzień dzisiejszy zostało wyznaczonych w Gminie 

Więcbork dwóch koordynatorów tj. Koordynatorem ds. lokacji uchodźców, w tym zgłaszania 

obiektów możliwych do lokacji jest p. Magdalena Starzecka, natomiast Koordynatorem ds. 

pomocy humanitarnej jest p. Katarzyna Włodarczak. 

Jako Gmina, która nie posiada własnych internatów, ośrodków wypoczynkowych, zgłoszono 

możliwość tzw. kwaterunku zbiorowego. Obecnie jest do tego celu wyznaczona Remiza OSP 

w Więcborku. Jeżeli jednak zajdzie potrzeba Gmina jest w stanie wskazać kolejne, podobne 

miejsca. Jednakże na obecną chwilę nie ma takiej potrzeby. Podobne miejsca będą 

dysponowane dopiero po wykorzystaniu wszystkich innych miejsc kwaterunkowych  

o wyższych standardach. Zebrano też informację od mieszkańców, właścicieli ośrodków 

wypoczynkowych i miejsc hotelowych. Łącznie na terenie gminy Więcbork dysponujemy 176 

miejscami dla uchodźców. Lista obiektów została przekazana do Wydziału bezpieczeństwa  

i Zarządzania Kryzysowego Województwa Kujawsko – Pomorskiego i czeka na 

zatwierdzenie. Dopiero po zatwierdzeniu przez Wojewodę w tych miejscach będą lokowani 
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uchodźcy. Obecnie na terenie gminy jest już kilkoro uchodźców, którzy są objęci 

odpowiednią opieką.  

Organizowane są prywatne transporty po osoby na granicę. Jeżeli odbywa się to po osoby, 

na którą tu, czy w innym miejscu ktoś czeka, to oczywiście jest to uzasadnione. Nie ma 

potrzeby, aby w tej chwili organizować spontanicznie tego typu transporty prywatne dla 

uchodźców. Po przekroczeniu granicy, uchodźcy są objęci opieką i dysponowani w miejsca 

wcześniej przygotowane. 

Pomoc humanitarna – zbiórki darów i żywności – sytuacja na terenie Ukrainy jest bardzo 

dynamiczna, a zagrożenie zwiększa się z dnia na dzień i z godziny na godzinę. Obecnie nie 

ma możliwości i odradza się podejmowanie prób dostarczania na Ukrainę pomocy 

humanitarnej prywatnie na tzw. własną rękę. Wspólnie ze stroną Rządową ustalono zasady 

organizacji i przekazywania tej pomocy. Na poziomie każdego samorządu utworzono 

odpowiednio: gminne, powiatowe i wojewódzkie magazyny. W Więcborku punkt taki 

wyznaczony został w Centrum Aktywności lokalnej przy ul. Rybackiej 11a, gdzie od 

poniedziałku do piątku w godz. 10:00 – 12:00 i od 15:00 – 17:00 można przekazywać pomoc 

rzeczową. Produkty dostarczane przez mieszkańców, będą segregowane wg listy określonej 

przez stronę rządową i pakowane w kartony. Następnie zostaną one przewiezione do punktów 

powiatowych, a stamtąd trafią do magazynów wojewódzkich. Województwa przekażą 

zgromadzona pomoc do centrum logistycznego przy granicy z Ukrainą. 

Wszystkie aktualne informacje zamieszczane są na stronie internetowej Gminy Więcbork – 

Więcbork.pl, oraz na facebooku Gminy Więcbork. Na stronie internetowej Gminy Więcbork 

w prawym górny rogu dodana została również specjalna zakładka „Pomoc dla Ukrainy”, 

gdzie zamieszczone są wszelkie niezbędne informacje zarówno dla osób, które chcą nieść 

pomoc, jak i dla tych, którzy tej pomocy szukają. 

Do gminy dociera mnóstwo informacji od mieszkańców, organizacji, instytucji, zgłaszających 

chęć niesienia pomocy. Zakres tej pomocy jest bardzo szeroki - od materialnej w formie 

darów, żywności, odzieży, wsparcie logistyczne, organizacyjne, miejsc noclegowych, poprzez 

wsparcie psychologiczne, opiekę i możliwość organizacji zajęć dla dzieci. Wszystkie te 

informacje są gromadzone, aby w przypadku zaistnienia potrzeby z nich skorzystać.  

Przewodnicząca Komisji zapytała również, czy coś wiadomo o koncepcji Komisji, która 

miała wspierać działania Dyrektor MGOK w Więcborku. Zgłosiła również, że w MGOK 

nadal nie działa ogrzewanie. 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, że z uwagi na fakt, iż Dyrektor była czasowo 

nieobecna w pracy z przyczyn rodzinnych, dał czas na przygotowanie propozycji w tej 

sprawie do połowy marca. Jeżeli chodzi o ogrzewanie, to Dyrektor dotarła bezpośrednio do 

producenta pieca, a ten stwierdził, że potrzebna jest aktualizacja oprogramowania urządzenia 

grzewczego. W tej sprawie ma się kontaktować po 7 marca br.   

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

Przewodnicząca Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu 

i Spraw Społecznych 

 

/-/ Beata Kopta 

 


